
 پزشکیان؛ هدف تسویه حساب سیاسی 
استیضاح می کنم، پس هستم!

  استیضاح وزرای مسعود پزشکیان در مجلس دوازدهم 
بیش از آنکه بر اساس و مبنای استفاده نمایندگان مجلس 
از ابزار نظارتی باشد، نشان از نزاع ناتمام انتخابات ریاست 
رقیب  کاندیدا های  نزدیکان  جمهوری چهاردهم دارد. 
گر نشد از صندوق  پزشکیان در مجلس آستین بالا زدند که ا
ک و غم  رای پزشکیان را از گردونه رقابت حذف کنند چه با
که با ابزار استیضاح وزرایش دولت را کند و زمینگیر کنند. 
اینکه هنوز ۶ ماه از عمر دولت چهاردهم نگذشته و نام ۴ 
وزیر برای استیضاح در مجلس روی کاغذ های جمع آوری 
امضا می چرخد، هیچ نشانی از کارآمدی مجلس ندارد. تنها 
نشانی این خبر استفاده سیاسی از بازوی نظارتی خانه ملت 
گرچه کمیسیون انرژی ساعاتی پیش اعلام کرد که  است ا
کان  استیضاح وزیر نفت منتفی است، اما سه نام دیگر کما
در راهرو های بهارستان در هدف استیضاح قرار دارد؛ فرزانه 
صادق مالواجرد، وزیر راه و شهرسازی، عبدالناصر همتی 
وزیر اقتصاد و امور دارایی و احمد میدری، وزیر تعاون، کار 

و رفاه اجتماعی.
 استیضاح همتی

که حسینعلی حاجی دلیگانی، عضو  گذشته بود  هفته 
از  دی   ۹ در  مجلس   ۹۰ اصل  کمیسیون  رئیسه  هیات 
ح سوال از وزیر اقتصاد و امور دارایی درباره  کلیدخوردن طر
خ ارز از شروع به کار  علت افزایش بیش از ۳۹ درصدی نر
کنون در طول مدت حدود پنج ماه  دولت چهاردهم تا
خ ارز در کشور در ماه های اخیر زیر  خبر داده بود. اینکه نر
التهابات شدید منطقه و رخداد های بی سابقه بین ایران 
و اسرائیل به این نقطه رسیده یک بحث است و اینکه چرا 
کنندگان نامه استیضاح وزیری که تعداد قابل توجهی  امضا
از آن ها در مجلس قبل هم حضور داشتند، در مقابل رشد 
۱۷۹ درصدی نرخ ارز در دولت سیزدهم سکوت کردند، بحثی 
دیگر است. فراموش نکنیم که قیمت دلار در دو سال و هفت 
ماه نخست دولت سیزدهم، ۱۷۵ درصد رشد داشت. البته از 
دیوار صدا درآمد و از نمایندگان در استیضاح خاندوزی نه! 
اینکه همتی شش ماه نشده باید پاسخگوی بازار ارزی باشد 
گر نشان از رویه سیاسی  که زیر بمباران اخبار متلاطم شد، ا

نمایندگان نیست، نشان چه چیز می تواند باشد؟
 استیضاح میدری

 استیضاح وزیر کار نیز به تازگی در سامانه مجلس ثبت 
شده است. ۱۵ دی ماه احمد نادری، عضو هیات رئیسه 
ح استیضاح  مجلس شورای اسلامی، از ثبت رسمی ۲ طر
ح های  وزرای دولت در سامانه مجلس خبر داده بود؛ طر
ک نژاد  استیضاح عبدالناصر همتی وزیر اقتصاد و محسن پا
وزیر نفت. ماجرا برای وزیر نفت البته سرنوشت متفاوتی 
، به  پیدا کرد؛ او که به دلیل قطعی برق و کمبود گاز در کشور
کمیسیون انرژی و کمیسیون اصل ۹۰ فراخوانده شده بود، 
به دلیل انصراف برخی نمایندگان، فعلا از حد نصاب قانونی 
افتاد. استیضاح میدری، اما رنگ و بوی مخالفت سیاسی 
دارد. احمد میدری چهره ای بود که از ابتدای معرفی شدن به 
مجلس دوازدهم به دلیل گرایش های سیاسی و نوع نگاهی 
که به موضوعات بنگاهداری داشت، مورد پسند نمایندگان 
مجلس نبود. تغییرات در زیر مجموعه های این وزارتخانه هم 

که البته به مذاق نمایندگان خوش نیامده است.
 استیضاح صادق

 مردادماه سالجاری در زمان بررسی کابینه پیشنهادی 
کمیسیون  مسعود پزشکیان محمدمنان رئیسی، عضو 
عمران مجلس و البته عضو جبهه پایداری در جریان بررسی 
صلاحیت وزیر پیشنهاد وزارت راه و شهرسازی جملاتی 
را اظهارکرد که نشان می دهد بنای برخی نمایندگان با 
گرایش های سیاسی نزدیک به این نماینده و البته بخشی 
کار دولت  کمیسیون عمران مجلس از زمان آغاز به  از 
»استیضاح صادق مالواجرد« بوده است. او در مردادماه 
سالجاری در مخالفت با گزینه پیشنهاید پزشکیان گفت: 
کنون به نمایندگانی که به اسم زن بودن، فرزند شهید  »ا
بودن، همشهری بودن و... برای فرزانه صادق مالواجرد 
رای جمع می کنند، هشدار می دهم که کمتر از یکسال دیگر 
دنبال جمع آوری امضا برای استیضاح او هستند و در این 
مدت مردم از بحران مسکن و گرانی آن بیش از پیش رنج 
می برند.« اینکه این نماینده مجلس از پیش از آغاز به کار 
صادق مالواجرد بنا را بر استیضاح او در کمتر از یک سال 
گذاشته و این مساله را به صراحت نیز بیان می کند، نشان 
می دهد بحران مسکن و گرانی آنکه بحرانی با عمر بیش از 
یکدهه در بازار مسکن کشور است- تنها بهانه و دکوری 
برای پوشش تلاش برخی نمایندگان برای حذف وزیر زن 
از این وزارتخانه و البته سنگ اندازی در مسیر کار دولت 

پزشکیان است.
 استیضاح سیاسی

 مسعود پزشکیان در دولت دوم سیدمحمدخاتمی 
را  سیاسی  استیضاح  طعم  خود  بود،  بهداشت  وزیر 
چشیده است. مجلس ششم دو سال بعد از آغاز به کار 
مسعود پزشکیان او را به دلیل آنچه »انتصابات، مشکلات 
دارو، تعرفه های پزشکی و سفر های خارجی« می خواند 
استیضاح کرد. بهزاد نبوی، نایب رئیس مجلس ششم که 
کمتر در دفاع از وزرا سخن می گفت، در دفاع از پزشکیان به 
میدان آمد و بیان داشت که بخشی از انتقادات استیضاح 
کنندگان مربوط به مسائلی است که در گذشته های وزارت 
بهداشت ریشه دارد و مربوط به دوره وزارت او نیست. 
استیضاح پزشکیان همزمان با حمله به خوابگاه دانشگاه 
علامه و ناآرامی ها در تهران بود. همین مساله در سخنان 
ح شده در  نبوی نیز یادآوری شد و گفت که »مباحث مطر
گفته های استیضاح کنندگان مسائل مهم کشور نبوده 
، نمایندگان باید سر به  و برای دیدن مسائل مهم کشور
کوچه و خیابان بزنند.« جان کلام اینکه مساله راز و بحران 
مسکن و مشکلات حوزه کار و تامین اجتماعی داستانی 
نبوده و نیست که وزیری در کمتر از ۶ ماه بتواند آن را 
حل کند. آن هم در وضعیت فعلی روابط خارجی کشور 
و بحران هایی که مسیر رشد اقتصادی را کور کرده است. 
 ای کاش نمایندگان پیگیر استیاضح وزرای پزشکیان 
غ از گرایش  همان توصیح نایب رئیس مجلس ششم را فار
کنند و برای دیدن مشکلات واقعی  سیاسی اش گوش 

« بزنند. »سری به کوچه و بازار

که هنوز در   آرمان ملی- سیاوش پورعلی: هفته ای 
آن حضور داریم شاهد افزایش فشارهای از سوی جزیره  
تندروهای مجلس به رئیس مجلس بودیم این اختلافات 
را باید در ادامه شکاف در بین اصولگراها عنوان کنیم که 
کمیت یکدست در این اردوگاه نمایان شده است.  بعد از حا
برخی از کارشناسان معتقدند که اصولگراها باید میسر خود 
را با تندروها جدا کنند. هرچند محمدباقر قالیباف تلاش 
می کند با خونسردی از کنار اتهام ها و حاشیه سازی های 
تندروها عبور کند ولی گویا آنها دست بردار نیستند. نه  تنها 
چهره هایی مانند صباغیان و رسایی بلکه نفراتی مانند جبار 
کوچکی نژاد هم صف منتقدان رئیس مجلس حضور دارند 
و این نشان می دهد جبهه  پایداری، شریان و جبهه صبح 
ایران که به آنها شاخه های تندرو اصولگرا گفته می شود در 
حال تنگ تر کردن فضا برای مدیریت قالیباف هستند. پازلی 
که در مجلس گذشته هم توسط تندروها بر علیه قالیباف 
استفاده شد ولی در نهایت شکافی در جریان اصولگرایی 
ایجاد کرد. اصولگراهایی که در مجلس یازدهم با یک لیست 
وارد بهارستان شدند در مجلس دوازدهم با ۴ لیست به کارزار 
انتخابات ورود کردند که همین باعث شد تا برخی رقابت را 
بین چنارها و پاجوش ها عنوان کنند. در ادامه این گزارش با 
یکی از تحلیلگران سیاسی گفت وگو کرده ایم. کنعانی مقدم 
بین  مجلس  در  نباید  وضعیتی  چنین  در  است  معتقد 
شاخه های اصولگرایی اختلاف و سهم خواهی وجود داشته 

باشد. 
 تخریب، جای انتقاد

کنش به  کنعانی مقدم، تحلیلگر سیاسی در وا  حسین 
به  می کنیم،  مشاهده  مجلس  صحن  در  که  تشنج هایی 
 خبرنگار »آرمان ملی« می گوید:  »مجلس محلی برای بیان 
دیدگاه ها و انتقادات در مورد مسایل مختلف است ولی 
باتوجه به اینکه نیاز داریم در برابر تهدیدهای خارجی، 
انسجام داخلی هم بین قوا و مردم و هم داخل قوه ها داشته 
باشیم متاسفانه این تحرکات بیشتر جنبه تخریبی پیدا کرده 
است تا اینکه نشانی از انتقاد داشته باشد. مقام معظم رهبری 
اخیرا در بیانات شان تذکر دادند و در مورد مثلث شوم اعلام 
ح کردند که مردم را  خطر کردند. در این مورد ۳ راس را مطر
ناامید نکنیم، ایجاد اختلاف بین مردم و نهادهای اجرایی 
و قانون گذاری و سومی هم جلوگیری از زمینه سازی برای 
ایجاد آشوب بود. مجلس باید در راس مقابله با این مثلث 
گر بخواهد همچنان حاشیه سازی کند و در  شوم باشد و ا
درون خودش تنش ایجاد کند از مبارزه با این مثلث به تعبیر 
رهبری، باز خواهد ماند.« این تحلیلگر در همین مورد و با 
اشاره به اینکه چرا تندروها به رئیس مجلس فشار می آورند، 
ادامه می دهد: »هنوز رقابتی بین گروه ها و جناح های سیاسی 
کسیون های مختلف وجود دارد و تصورشان این است  و فرا
که هرچه اینها می گویند را قالیباف باید دربست قبول کند و 
کنشی هم از خود نشان ندهد. ابلاغ قانون حجاب یکی از  وا
مواردی است که به قالیباف فشار می  آورند و یا مباحث دیگری 
را مطرح می کنند. قالیباف هم روشی غیر از خواسته   آنها دارد 
و به همین دلیل از تریبون مجلس برای مقابله با تصمیم 
قالیباف استفاده می کنند. هرکسی به آن مثلثی که رهبری 
تعبیر کرده است، کمک و تقویت کند خودش را از جامعه و 
مردم جدا می کند. کسی که مردم را ناامید می کند، کسی که 

ایجاد تشدد می کند و... از سوی مردم طرد خواهد شد.«

 تکرار یک سناریو 
، بافق، بهاباد،  محمدرضا صباغیان، نماینده تندرو مهریز
ابرکوه و خاتم روز سه شنبه در جریان بررسی تقاضای لایحه 
دوفوریتی حذف ماده ای از قانون تولید رقابت پذیر طبق 
قانون سه دقیقه در مخالفت با این لایحه مخالفت کرد و 
حتی به گفته قالیباف رئیس مجلس ۴ ثانیه بیشتر از فرصت 
قانونی اش نطق کرد. اما پس از قطع میکروفنش از صندلی 
بلند شده و خطاب به قالیباف گفت: »وا... دیکتاتوری تو!« 
قالیباف نیز خطاب به او اظهارکرد که شما ۴ ثانیه از فرصت 
از  بعد  و میکروفن شما  کردید  بیشتر صحبت  قانونی تان 
پایان مهلت قانونی خاموش شد. محمدباقر قالیباف، در 
جلسه روزگذشته اما پاسخ اظهارات صباغیان را داد و افزود: 
»ما می خواهیم آیین نامه را رعایت کنیم. وقتی اینها را اجرا 
می گوید  دیگری  و  است  پادگانی  می گوید  یکی  می کنیم، 
دیکتاتوری است. حالا ما همه را آزاد می گذاریم که هر چه 

می خواهند بگویند تا ببینیم به کجا می رسیم.«
 رسایی و قالیبافی ها 

 حمید رسایی، نماینده تهران در جلسه روزگذشته مجلس 
ضمن بیان تذکر خود، وقتی دید محمدباقر قالیباف به 
صحبت های او توجهی ندارد از نمایندگان خواست که برای 
که  سلامتی قالیباف صلوات بفرستند. لازم به ذکر است 
حمید رسایی در چند جلسه اخیر مجلس، چندین بار با 
محمدباقر قالیباف دچار چالش شده بود که آخری آن بر سر 
قانون عفاف و حجاب بود. او روز سه شنبه نیز بعد از حواشی 
کچری حملاتی  پیش آمده بر سر حضورش در یک رستوران لا
را متوجه رئیس مجلس و اطرافیانش کرد. انتشار ویدیویی 
کچری«،  کوتاه با عنوان »حضور حمید رسایی در رستوران لا
کنش  سبب شد که نماینده تندرو با انتقاداتی مواجه شود. وا
رسایی به این انتقادات، اما حمله به رئیس مجلس بود. او 
با این ادعا که طیف قالیباف علیه وی خبرسازی کرده اند، از 
»بی اخلاقی« آنها گلایه کرده است. رسایی در حساب شخصی 
خود نوشت: »فضای مجازی رو ترکوندن که رسایی، خانوادگی 
کچری برج میلاد غذاخورده! سندش ۶ ثانیه  رفته رستوران لا
کچری بودن توشه،  فیلم که نه رستوران، نه غذاخوردن، نه لا

تازه جعبه شبیه کادو همراهشه، یعنی دعوت شده! حالا خوبه 
رسایی سیسمونی ایتالیایی از ترکیه وارد نکرده یا یه هلدینگ 
رو باجاش نخورده. این شش ثانیه را ابتدا چهره های بی اخلاق 
کردند و پس از نشر  تیم رسانه ای مدافع قالیباف منتشر 
گسترده هم حذفش کردند. در روزگاری که اسناد تخلفات مالی 
برخی افراد و نزدیکان شان دست  به  دست می شود، استناد 
به چنین مطالب سطحی و سخیفی برای تخریب رسایی فقط 

». یک معنی دارد: سلامت. پس خدا را شکر
 آقای رئیس گوش نمی کنید!

جبهه  به  نزدیک  و  رشت  نماینده  اد،  کوچکی نژ جبار   
پایداری در همین هفته در تذکری خطاب به رئیس مجلس 
بیان داشت:  »مجلس در بعد نظارتی در روزهای سه شنبه 
به خوبی عمل می کند و در موضوع تحقیق و تفحص ها نیز باید 
تلاش کند. متاسفانه در مجلس قبل نیز تحقیق و تفحصی از 
موضوع ارز به صحن مجلس ارائه کردیم اما تحقق پیدا نکرد و 
در این مجلس نیز هنوز در دستور کار قرار نگرفته است. انتظار 
داریم این مورد در دستور کار مجلس دوازدهم قرار گیرد. « او 
خطاب به قالیباف گفت: »آقای رئیس گوش نمی کند. « رئیس 
مجلس در پاسخ اظهارداشت: »شما از کجا می دانید که من 
گوش نمی کنم. « کوچکی نژاد ادامه داد: »آن آقایی که صحبت 

می کند، تمام ذهن شما را مشغول کرده است.«
  فریادزدن نقدعلی

محمدتقی نقدعلی، نماینده خمینی شهر در مجلس در 
تذکری بیان داشت: »صبح در بیان تذکرم عصبانی شدم اما 
دلیل این عصبانیت چیست؟ دلیل این عصبانیت تخلفات 
که اتفاق می افتد. مردم  متعدد قانونی در مجلس است 
می گویند چرا صدایی از شما نمایندگان بیرون نمی آید و 
چیزی در قالب قانون  وظیفه نظارتی تجلی پیدا نکند؟ ما 
استیضاح در عرصه اقتصادی و انتصابات و قانون عفاف و 
حجاب در عرصه فرهنگ قانونی دنبال کردیم اما هر ۳ موضوع 
با عنوان مصلحت نادیده گرفته شده و نمی دانیم چه کسی 
این مصلحت را تشخیص می دهد. به جای تخطی از قانون و 
یا کوتاه آمدن، گردهم بنشینیم تا مردم احساس کنند مجلس 

مقتدر است، دلیل عصبانیت بنده این بود.«
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ذره بین

بررسی »آرمان ملی« از شکاف بین اصولگراهای بهارستان

خ قالیباف خ  به  ر تندروها، ر
   کنعانی مقدم: تخریب ها جای انتقاد را در مجلس گرفته است

کشور  مشکلات  حل  شجاعی:  حمید  ملی-  آرمان   
مساله ای است که همه دولت ها آن را وعده و هدف اصلی 
خود قرار داده اند و برخی کمتر و برخی بیشتر تلاش خود 
را برای این مهم به کار گرفته اند؛ اما در این میان مساله  
مهمی  که همه به آن اذعان داشته و بر آن صحه گذاشته اند 
این بوده که مشکلات اقتصادی یا بخش مهمی  از مشکلات 
اقتصادی کشور تابع سیاست خارجی و به طور مشخص 
حل مساله تحریم ها است. در چنین شرایطی هر دولتی که 
بتواند با ساز و کاری مشخص تحریم ها را حل و فصل کند به 
واقع می تواند ادعای حل مشکلات اقتصادی را نیز داشته 
کره و تعامل با  باشد. حل مساله تحریم ها نیز جز به مذا
غربی ها امکان پذیر نیست. لذا به بیان بهتر می توان گفت 
کره کند و شرایط  هر دولتی که بتواند با غربی ها بهتر مذا
کره و رسیدن به توافقی پایدار فراهم  بهتری را برای مذا
داشت.  خواهد  مشکلات  حل  در  بیشتری  توفیق  کند 
لذا باید اذعان داشت از زمانی که در دولت احمدی نژاد 
تحریم های شورای امنیت و آمریکا علیه ایران وضع شد تا 
کرات  کنون این فقط دولت روحانی بوده که توانسته با مذا
فشرده و هدف دار در جهت حل تحریم ها موفق عمل کند 
و تیم سیاست خارجی وی به رهبری محمدجواد ظریف 
هوشمندانه و هنرمندانه توافقی چون برجام را منعقد 
کنند. با این حال تحولات مختلفی باعث شد تا طرفین از 
وظایف و تعهدات خود سرباز بزنند. هر چند که در دولت 
بعدی تلاش هایی برای بازگشت و احیای برجام شد اما 
هنوز تلاش ها به ثمر نرسیده و تحریم های یکجانبه ایران از 
سوی آمریکا پابرجاست. در چنین شرایطی دولت پزشکیان 
به دنبال آن است که مشکلات اقتصادی کشور را گام به 
گام حل کند. گام هایی که به نظر به هم وابسته و متصل 
هستند. چرا که لازم و ملزوم یکدیگرند. بسیاری بر این باورند 
که حل مشکل تحریم ها تا زمانی که لوایحFATF  تصویب 
نشده چندان تاثیری در گشایش اقتصادی برای ایران 

گر  FATF هم تصویب شود، اما تحریم ها  ندارد. چه اینکه ا
حل نشود باز هم مشکل پا برجا است. لذا باید این دو مقوله 
را همزمان جلو برد. به نظر می رسد که دولت نیز همین رویه 
کره با تروئیکای  را در دستور کار دارد و همزمان به دنبال مذا
اروپا و احتمالا در ادامه با آمریکا است، حل مساله FATF را 

نیز در دستور کار قرار خواهد داد. 
 FATF احتمال تصویب 

 بسیاری از کارشناسان و تحلیلگران اقتصادی بر این امر 
کید دارند که امروز بدون تصویب لوایح  FATF در کشور  تا
حتی با برداشته شدن تحریم ها نیز نمی توان چندان کاری 
از پیش برد و لزوم حل مسائل FATF از بسیاری از اموری 
که در دستور کار است به مراتب برای کشور واجب تر است. 
چه اینکه به واسطه عدم پیوستن ایران به گروه ویژه اقدام 
کشور با مشکلات بسیاری  مالی مراودات مالی و بانکی 
مواجه شده است. از همین رو نیز لزوم پیوستن ایران به 
این ساز و کار کاملا ضروری می نماید. این در حالی است که 
چندی پیش آیت ا... آملی لاریجانی رئیس مجمع تشخیص 
گر دولت درخواست بدهد مجمع  مصلحت نظام مطرح کرد ا
دوباره لوایح باقی مانده از FATF را بررسی خواهد کرد. 
خبر امیدوارکننده  ای که در جامعه نیز باز خورد داشت. اما 
مساله جایی جدی تر شد و همه امیدوار به احتمال تصویب 
که مسعود پزشکیان رئیس جمهور از  لوایح باقی مانده 
موافقت مقام معظم رهبری با بررسی مجدد این لوایح 
خبر داد. سخنگوی دولت نیز از درخواست و تمایل دولت 
برای بررسی مجدد این لوایح و امید به تصویب آنها خبر 
داد. لوایح پالرمو و CFT دولایحه ای هستند که هنوز پس 
ک می خورند و باید در  از سال ها در مجمع تشخیص خا
مجمع مورد بررسی مجدد قرار بگیرند. عده ای بر این باورند 
که در دور جدیدی بررسی این لوایح نگاه مثبت و موثرتری به 
این لوایح وجود دارد که درصد تصویب آنها را بالاتر می برد. 
حال باید دید که در بررسی دوباره این لوایح با در نظرگرفتن 

شرایط داخلی، بین المللی و مشکلات کشور بالاخره پس 
از سال ها این لواح تصویب خواهد شد یا باز هم ایران را 

همچنان در لیست سیاه FATF خواهیم دید. 
 تندروها، تاثیری ندارند

 یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در خصوص 
ارزیابی از فضای مجمع در مورد این لوایح اظهار داشت: 
به  با توجه  آن بستگی دارد.  افراد  به  که  فضای مجمع 
اقداماتی که قبلا صورت گرفته، شرایط الان مثل آن دوره ای 
که قرار است با نظر مقام رهبری  که FATF رد شد، نیست چرا
دوباره مورد بررسی قرار بگیرد و هم اینکه من فکر می کنم چه 
آقای پزشکیان و مخصوصا وزیر اقتصاد و تا حدی هم وزیر 
گر به مجمع بیایند و توضیحاتی ارائه بدهند و  امور خارجه، ا
به اعضا بگویند که در اثر اجرا نشدن FATF  چقدر کشور ضرر 
کرده و تا چه اندازه مشکلات برای کشور ایجاد شده احتمال 
اینکه به تصویب برسد، وجود دارد البته نمی توان به صورت 
صددرصد و قاطع این را گفت. سیدمحمد صدر در مورد 
احتمال تصویب FATF در مجمع گفت: احتمالش از گذشته 
 ، بیشتر است. البته حتما توضیحات آقای رئیس جمهور
وزرا و کارشناسان وزارت اقتصاد موثر واقع خواهد شد. وی 
گر کسی تندروی افراطی باشد، معنایش این است  افزود: ا
که عقل و علم در تصمیم گیری های او نقش ندارد، وگرنه 
تندرو نمی شود )خنده(. وقتی هم به این صورت باشد 
طبیعتا مواضعی که افراد افراطی و تند بگیرند هیچوقت 
منافع کشور را تأمین نمی شود. وی در خصوص تاثیر نظرات 
تندروها بر اعضای مجمع بیان کرد: آن تندروهایی که در 
مجلس هستند فکر نمی کنم خیلی در مجمع نقشی داشته 
باشند اما نحوه ارائه موضوع مخصوصا از جانب پزشکیان و 
گر کسی واقعا بداند که چه  که ا وزیر اقتصاد موثر است چرا
مقدار ایران بابت انجام ندادن FATF ضرر کرده و احساس 
ملی داشته باشد، قطعا با تصویب آن مخالفت نمی کند. وی 

افزود: بودن با موثر بودن فرق دارد. 

»آرمان ملی« از بررسی مجدد لوایح در مجمع تشخیص گزارش می دهد

FATF حل مشکلات با گام بلند
      سیدمحمد صدر: احتمال تصویب FATF بیشتر از گذشته است

سخنگوی شورای نگهبان خبر داد

ایرادات به لایحه بودجه ۱۴۰۴ 
 تایید افزایش ۲۰ درصدی 

حقوق کارکنان
 سخنگوی شورای نگهبان با بیان اینکه 
اعضای شورای نگهبان در ۱۸ جلسه لایحه 
بودجه ۱۴۰۴ را بررسی کردند، اظهار داشت: 
در تبصره یک لایحه بودجه، حکمی در مورد 
سقف مالیاتی برای اشخاص حقوقی و حقیقی 
ع و قانون شناخته نشد.  بود که مغایر با شر
اول  تبصره  در  گفت:  طحان نظیف  هادی 
که با موضوع عوارض و مالیات بود، درباره 
لایحه  در  حکمی  اشخاص  معافیت  سقف 
پیش بینی شده بود و این سقف برای اشخاص 
حقوقی ۷۰۰۰ میلیارد ریال و برای اشخاص 
حقیقی ۷۰۰ میلیارد ریال تعیین شده بود که 
ع و قانون اساسی  این حکم مغایر با موازین شر
تشخیص داده نشد. وی افزود: همچنین 
لوکس  سواری  خودروهای  مالیات  درباره 
شورای نگهبان محدودیتی نسبت به حق 
دادخواهی اشخاص به مراجع قضایی داشت 
و اشکالی به آن وارد کرد. درخصوص حکم 
، شورای  مالیات بر زمین های گرانقیمت نیز
نگهبان با کلیت آن موافقت کرد فقط نسبت 
به حق دادخواهی افراد جهت اقامه دعاوی 
را مغایر  نگهبان مصوبه  و شکایت شورای 
با قانون اساسی تشخیص داد. سخنگوی 
شورای نگهبان افزود: درباره حکم مربوط 
به مالیات بر درآمد حقوق کارکنان دولتی و 
غیردولتی که ۲۴ میلیون تومان تعیین شده 
بود در جلسه شورای نگهبان بحث و بررسی 
شد و مغایرتی با قانون اساسی تشخیص داده 
کرد: در خصوص  نشد. طحان نظیف بیان 
الکترونیکی کردن عوارض آزادراه ها با کلیت 
حکم ایرادی وارد نبود، اما در جزئیات آن 
که به اطلاع مجلس  ابهامی وجود داشت 
کید بر  رسید. سخنگوی شورای نگهبان با تا
اینکه با تایید این شورا امتیاز کمک هزینه 
عائله مندی و حق اولاد افزایش پیدا خواهد 
کرد، اظهار داشت: این موضوع را در مورد 
داشت.  خواهیم  هم  بازنشستگان  حقوق 
میزان افزایش حقوقشان ۲۰ درصد خواهد 
بود. وی گفت: مستمری مددجویان بهزیستی 
خلاف  که  یافت  خواهد  افزایش  درصد   ۴۰
ع و قانون اساسی شناخته نشد.  موازین شر
کالابرگ  طحان نظیف ادامه داد: در مورد 
الکترونیکی هم درصورت درخواست سرپرست 
کالابرگ  خانوارهای دریافت یارانه نقدی، 
الکترونیکی اختصاص می یابد که این مورد هم 
ع و قانون اساسی شناخته  خلاف موازین شر
نشد. در مورد اختصاص ارز ترجیحی برای 
واردات دارو و کالاهای اساسی، که به دولت 
اجازه می دهد تا سقف ۱۱ میلیارد یورو برای 
واردات دارو و کالاهای اساسی کشاورزی با 
خ ارز ترجیحی اختصاص یابد که ابهامی  نر
در شورای نگهبان مبنی بر مشخص نبودن 
دامنه دستگاه های اجرایی دریافت کننده ارز 
گر ابهام رفع شود  ترجیحی وجود داشت که ا
کلیت موضوع با اشکالی مواجه نیست. وی 
در مورد تبصره مربوط به نفت و روابط مالی 
آن با دولت و هدفمند سازی یارانه ها، افزود: 
یک حکم درخصوص بحث  واریز درآمدهای 
حاصل از فروش داخلی گاز طبیعی و روش 
که در  ک و سوخت بود  خ خورا محاسبه نر
مواردی که عدم پرداخت به دلیلی عضو موجه 
و یا عدم تقصیر باشد، موضوع با ابهام مواجه 
شد که همه این ابهامات در راستای حقوق 
مردم است. طحان نظیف گفت: موضوع بعدی 
در مورد انتقال سهمیه سوخت به کارت بانکی 
است که امکان انتقال سهمیه سوخت از کارت 
سوخت به کارت بانکی پیش بینی شده که با 
ع و  بررسی های انجام شده خلاف موازین شر
قانون اساسی شناخته نشد. وی اظهارداشت: 
در مورد موضوع مجوز واردات خودرو برای 
جانبازان و تسهیلات خرید خودرو برای سایر 
ع وقانون  ایثارگران است که خلاف موازین شر
اساسی نیست. سخنگوی شورای نگهبان 
ادامه داد: حکم دیگر این تبصره که درباره 
اختصاص وجوه جهت بازپرداخت وام های 
دانشجویی به صندوق های رفاه دانشجویی 
است نیز مورد تایید شورای نگهبان قرار گرفت. 
در بند دیگری در این تبصره حکمی درباره به 
کارگیری معلمان بازنشسته و سایر مربیان به 
صورت حق التدریسی آمده است که پس از 
ع و  بررسی شورای نگهبان خلاف موازین شر
قانون اساسی شناخته نشد. همچنین حکم 
مربوط به تخصیص خودرو به ادارات آموزش 
ع  و پرورش خلاف قانون اساسی و موازین شر
شناخته نشد. وی ادامه داد: در تبصره ۱۰ لایحه 
بودجه که درباره مسکن و حمل و نقل است، 
حکمی درباره اختصاص زمین رای موضوع 
بافت های فرسوده آمده است و وزارت راه و 
که ۱۰ درصد  شهرسازی موظف شده است 
از اراضی الحاقی را برای تامین سرانه های 
کارآمد شهری و  خدمات شهری بافت های نا
ح کلید به کلید اختصاص دهد که  اجرای طر
این حکم با بررسی های شورای نگهبان خلاف 
موازین شهر و قانون اساسی شناخته نشد. 
همچنین بند الحاقی ۲ این تبصره که درباره 
اختصاص زمین رایگان به خانوار دارای ۴ فرزند 
ع و قانون اساسی  است نیز خلاف موازین شر
شناخته نشد؛ البته ابهامی درباره نسبت این 
حکم با قانون ساماندهی و حمایت از تولید و 
عرض مسکن است که ان شاءا... در مجلس 

برطرف خواهد شد.


